



صندوق النقد يشيد بأداء الاقتصاد السعودي: النمو المتوقع 7.6 في المئة

وتوقع صندوق النقد أن يبلغ نمو الناتج المحلي الإجمالي غير النفطي 4.2 في المئة هذا العام و3.7 في المئة العام المقبل. وأشاد الصندوق بقدرة المملكة على احتواء التضخم الذي من المتوقع أن يبلغ 2.8 في المئة خلال العام الجاري و2.2 في المئة عام 2023. ومن المتوقع أن يبلغ الفائض في ميزانية المملكة للعام الجاري 5.5 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي هذا العام و4.9 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي للعام المقبل. أما الدين العام فمن المتوقع أن يتراجع إلى 24.3 في المئة من إجمالي الناتج المحلي هذا العام من 30% العام الماضي.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرف)

أصدر صندوق النقد الدولي تقريرا إيجابيا حول اقتصاد السعودية في ختام مشاورات المادة الرابعة للعام الجاري، مشيدا بقوة التعافي من تداعيات جائحة كورونا بفضل متانة السيولة والمالية العامة وزخم الإصلاحات ضمن رؤية 2030، إلى جانب ارتفاع أسعار النفط ومعدلات النمو القوية والنجاح في احتواء التضخم وصلابة القطاع المالي.

وبيّن صندوق النقد أن معدل النمو في عام 2021 بلغ 3.2 في المئة مدفوعا بانتعاش القطاع غير النفطي مع ارتفاع معدلات توظيف القوى العاملة السعودية، وزيادة مشاركة المرأة. ويتوقع الصندوق وصول نمو الاقتصاد السعودي إلى 7.6 في المئة هذا العام على الرغم من تشديد السياسة النقدية والضغط المالي وتداعيات الحرب في أوكرانيا التي تبقى محدودة.

IMF Praises the Performance of the Saudi Economy: Expected Growth is 7.6 percent

The International Monetary Fund issued a positive report on the Saudi economy at the conclusion of the Article IV consultations for the current year. Praising the strength of the recovery from the repercussions of the Corona pandemic, thanks to the strength of liquidity and public finances, and the momentum of reforms within Vision 2030, in addition to the high oil prices, strong growth rates, the success in containing inflation, and the solidity of the financial sector.

The IMF indicated that the growth rate in 2021 amounted to 3.2 percent, driven by the recovery of the non-oil sector, with the high rates of employment of the Saudi workforce, and the increase in women's participation. The Fund expects the growth

of the Saudi economy to reach 7.6 percent this year, despite the tightening of monetary policy and financial control and the repercussions of the war in Ukraine, which remain limited.

The IMF expects non-oil GDP growth to reach 4.2 percent this year and 3.7 percent next year. The Fund praised the Kingdom's ability to contain inflation, which is expected to reach 2.8 percent this year and 2.2 percent in 2023. The surplus in the kingdom's budget for the current year is expected to reach 5.5 percent of GDP this year and 4.9 percent of GDP next year. As for public debt, it is expected to decline to 24.3% of GDP this year from 30% last year.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

■ تراجع عجز الهيزان التجاري في مصر 35.8 في المئة

كشفت بيانات الجهاز المركزي للتعبئة العامة والإحصاء في مصر عن تراجع عجز الميزان التجاري إلى 2.61 مليار دولار في شهر مايو (أيار) 2022 مقابل 4.06 مليار دولار في الشهر ذاته من العام الماضي أي بنسبة 35.8 في المئة.

وارتفعت قيمة صادرات مصر بنسبة 18.3 في المئة حيث بلغت 4.01 مليار دولار خلال شهر

مايو 2022 مقابل 3.39 مليار دولار خلال ذات الشهر من العام السابق، ويرجع ذلك إلى ارتفاع قيمة صادرات بعض السلع وعلى رأسها منتجات البترول والغاز الطبيعي والمسال بنسبة 44.1 في المئة، البترول الخام بنسبة

30.7 في المئة، الأسمدة بنسبة 33.9 في المئة، الملابس الجاهزة بنسبة 48.1 في المئة.

وانخفضت قيمة صادرات بعض السلع خلال شهر مايو 2022 مقابل مثلثتها لنفس الشهر من العام السابق. ومن جهة أخرى، انخفضت قيمة الواردات بنسبة 11.1 في المئة حيث بلغت 6.62 مليار دولار خلال شهر مايو 2022، مقابل 7.45 مليار دولار خلال ذات الشهر من

العام السابق، ويرجع ذلك إلى انخفاض قيمة واردات بعض السلع.

المصدر (موقع CNBC عربي، بتصرف)



■ Egypt's Trade Deficit Decreased by 35.8 percent

Data from the Central Agency for Public Mobilization and Statistics in Egypt revealed that the trade balance deficit decreased to \$2.61 billion in May 2022, compared to \$4.06 billion in the same month last year, or 35.8 percent.

The value of Egypt's exports increased by 18.3 percent, reaching \$4.01 billion during May 2022, compared to \$3.39 billion during the same month of the previous year. This is due to the increase in the value of exports of some commodities, especially petroleum, natural, and liquefied gas products, by 44.1 percent, crude oil by 30.7 percent,

fertilizers by 33.9 percent, and ready-made garments by 48.1 percent.

The value of exports of some commodities decreased during the month of May 2022 compared to the same month of the previous year. On the other hand, the value of imports decreased by 11.1 percent, reaching 6.62 billion dollars during the month of May 2022, compared to 7.45 billion dollars during the same month of the previous year, due to the decrease in the value of imports of some commodities.

Source (CNBC Arabic Website, Edited)

اتفاق أوبك+. حيث استفاد منتجو النفط في الخليج من الارتفاع الحاد في أسعار الخام منذ بداية العام الماضي وارتفاع الطلب عقب تخفيف قيود الإغلاق في معظم الدول جراء الوباء.

ووفق التقرير سيدعم تواصل الزيادة في أسعار النفط والغاز في الأسواق الدولية مستويات الإنفاق العام المحفز للنمو في هذه الدول، ليرتفع معدل النمو المتوقع إلى ستة في المئة هذا العام مقابل



3.2 في المئة قبل عام.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

■ Gulf Economies Are Expected to Grow by 6.3 percent

The International Monetary Fund expected the Arab Gulf states to achieve a relatively high growth rate of about 6.3 percent this year, compared to 3.1 percent in 2021.

This assessment comes as a result of a number of factors supporting growth in both the oil and non-oil sectors, and the positive impact of the applied economic reforms, in addition to continuing to adopt stimulus packages in support of recovery from the pandemic.

In the report, "Arab Economic Prospects," the Fund indicated that the oil-exporting countries will benefit in 2022 from the increase in oil production quantities

■ توقعات بنمو الاقتصادات الخليجية 6.3 في المئة

توقع صندوق النقد الدولي أن تحقق دول الخليج العربي معدل نمو مرتفعا نسبيا بنحو 6.3 في المئة هذا العام مقابل 3.1 في المئة عام 2021.

ويأتي هذا التقييم بفعل جملة من العوامل الداعمة للنمو في كل من القطاعات النفطية وغير النفطية، والتأثير الإيجابي للإصلاحات الاقتصادية المطبقة، علاوة على الاستمرار في تبني حزم لتحفيز داعمة للتعافي من الجائحة.

وبيّن الصندوق في تقرير "آفاق الاقتصاد العربي"، أن الدول المصدرة للنفط ستستفيد في 2022 من ارتفاع كميات الإنتاج النفطي في إطار

within the framework of the OPEC + agreement. As oil producers in the Gulf benefited from the sharp rise in crude prices since the beginning of last year and the rise in demand after the easing of closure restrictions in most countries due to the epidemic.

According to the report, the continued increase in oil and gas prices in international markets will support the levels of public spending that stimulate growth in these countries, bringing the expected growth rate to six percent this year, compared to 3.2 percent a year ago.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)